

تجسير - المجلد الثالث، العدد 2، 2021، عدد خاص حول «الثقافة أداة لصناعة القوة الناعمة»  
Tajseer - Volume 3 - Issue 2, 2021, Special issue on "Culture as a Tool of Soft Power"

Tajseer is the bilingual peer-reviewed journal of Ibn Khaldon Center for Humanities and Social Sciences at Qatar University. It publishes original interdisciplinary research in the field of social sciences and humanities, with a particular focus on the Arab and Islamic world. Tajseer is an open access journal published by Qatar University press. ISSN (online): 2664-7877 and ISSN (print): 2664-7869.

#### Vision

To be a leading journal in interdisciplinary research in the field of humanities and social sciences, in the Arab and Islamic world

#### Mission

- Enriching the scientific community through high quality scholarly research that contributes to meeting the intellectual and practical needs of Arab and Muslim societies.
- Striving towards integrating local knowledge through bridging the gap between various social sciences and Islamic studies.

#### Objectives

- To be a leading platform for academics and researchers in the Arab world.
- To bridge the gap between various social sciences and Islamic studies.
- To re-energize the intellectual community in the region with the objective of improving the standards of scientific research.
- To provide a scientific reference for researchers in humanities and social sciences.

#### General Supervisor

##### Dr. Nayef Bin Nahar

Director of Ibn Khaldon Center for Humanities and Social Sciences, Qatar University

#### Editor-In-Chief

##### Prof. Eltigani Abdelgadir Hamid

Head of Social Sciences Department, Ibn Khaldon Center for Humanities and Social Sciences, Qatar University

#### Editorial Committee

##### Dr. Asma Malkawi

Research Assistant Professor, Ibn Khaldon Center for Humanities and Social Sciences, Qatar University

##### Prof. Batoul Khalifa

Associate Professor, the Department of Psychological Sciences, Qatar University

##### Prof. Houcine Soudani

Assistant Professor, Higher Institute of Human Sciences, University of Tunis El Manar

##### Dr. Meshari Al Ruwaih

Assistant Professor, Department of International Affairs, Qatar University

##### Dr. Adel Fathy

Assistant Professor, Department of Arabic Language, Qatar University

##### Prof. Badrane Benlhcene

Research Associate Professor, Ibn Khaldon Center for Humanities and Social Sciences, Qatar University

##### Dr. Ali Bakir

Research Assistant Professor, Ibn Khaldon Center for Humanities and Social Sciences, Qatar University

#### Editorial Secretary

##### Elmehdi Lahmamed

Research Assistant, Ibn Khaldon Center for Humanities and Social Sciences, Qatar University

##### Noora Al-Hajri

Research Assistant, Ibn Khaldon Center for Humanities and Social Sciences, Qatar University

"تجسير" مجلة علمية لمركز ابن خلدون للعلوم الإنسانية والاجتماعية تصدر عن دار نشر جامعة قطر وتُعد بنشر البحوث العلمية العابرة للتخصصات التي تعالج الإشكالات والظواهر معالجة بينية وتُعتبر معرفيًا بين فروع العلوم الإنسانية والاجتماعية المختلفة مع تركيز خاص على قضايا العالم العربي والإسلامي. تتيح المجلة وصولاً حراً ومجانياً لمحتوياتها وتلتزم بسياسة تحرير وتحكيم متوازنة تقوم على الموضوعية والمهنية. تصدر المجلة تحت الرقم التسلسلي المعياري الدولي (ISSN) الإلكتروني: 2664-7877 والمطبوع: 2664-7869.

#### الرؤية

أن تكون مجلة "تجسير" رائدة في الأبحاث البينية في العلوم الإنسانية والاجتماعية في العالم العربي والإسلامي.

#### الرسالة

إثراء البيئة الفكرية في الأوساط العلمية ببحوث ذات كفاءة عالية، تُسهم في تلبية الاحتياجات النظرية والواقعية، وتسعى حثيثاً لتجسير الهوة بين فروع العلوم الإنسانية والاجتماعية من جانب، وبين العلوم الشرعية من جانب آخر وصولاً لتحقيق التكامل المعرفي بينهما.

#### الأهداف

تصبو مجلة "تجسير" إلى تحقيق مجموعة من الأهداف، أهمها:

- أن تكون منصة بحثية لها الزيادة في العالم العربي.
- تجسير الهوة بين مختلف فروع العلوم الإنسانية والاجتماعية.
- تجسير الهوة بين العلوم الاجتماعية والنظام المعرفي الإسلامي.
- تنشيط البيئة الفكرية في الأوساط العلمية نوصياً بمستوى المعرفة من خلال البحث العلمي المؤصل

#### المشرف العام

د. نايف بن نهار

مدير مركز ابن خلدون للعلوم الإنسانية والاجتماعية، جامعة قطر

#### رئيس التحرير

أ. د. التجاني عبد القادر حامد

رئيس قسم العلوم الاجتماعية، مركز ابن خلدون للعلوم الإنسانية والاجتماعية، جامعة قطر

#### أعضاء هيئة التحرير

د. أسماء ملكاوي

أستاذة باحثة مساعدة، مركز ابن خلدون للعلوم الإنسانية والاجتماعية، جامعة قطر

أ. د. بتول خليفة

أستاذة مشاركة، قسم العلوم النفسية، جامعة قطر

أ. د. حسين السوداني

أستاذ مساعد، المعهد العالي للعلوم الإنسانية، جامعة تونس المنار

د. مشاري الرويع

أستاذ مساعد، قسم العلاقات الدولية، جامعة قطر

د. عادل فتحي

أستاذ مساعد، قسم اللغة العربية، جامعة قطر

أ. د. بدران بلحسن

أستاذ باحث مشارك، مركز ابن خلدون للعلوم الإنسانية والاجتماعية، جامعة قطر

د. علي باكير

أستاذ باحث مساعد، مركز ابن خلدون للعلوم الإنسانية والاجتماعية، جامعة قطر

#### سكرتارية التحرير

المهدي لجمامد

باحث مساعد، مركز ابن خلدون للعلوم الإنسانية والاجتماعية، جامعة قطر

نورة الهاجري

باحث مساعد، مركز ابن خلدون للعلوم الإنسانية والاجتماعية، جامعة قطر

ISSN: 2664-7877 (Online)

ISSN: 2664-7869 (Print)

هيئة التحرير  
Editorial Committee